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25. 2. 2024 – Boží Zjevení 

 

1. čtení: 1Tes 5, 14-17 

 
Píseň: NEZ730 – Nezná tu nikdo soužení mé 
  
Základ kázání: Ř 12, 13-16 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

Českobratrská církev evangelická je charismatickou církví. 
Ne písmáckou. Natož písmáků. Ne obecnou – katolickou. Ne 
pietistickou. Ale charismatickou. 

Dokazuje to nápadně poslední vydání Českého bratra (ČB). 
Ale také předchozí vydání. Ale stejné nalezneme také v podání 
českobratrských farářů a farářek v Heslech JB nebo v časopisu 
Protestant. Také v Novém evangelickém zpěvníku, jehož „nové“ 
písně jsou ze tří čtvrtin písně ze Svítá. A žalozpěvy v něm 
nalezneme jen v Žalmech, odkud je holt nelze odstranit. A tak i 
v běžném fungování sborů i církve – až na hrst výjimek. 

Poslední číslo ČB si za téma vybralo „jak poznávat Boha.“ 
Téma banální. Pokud se tedy podíváme do Bible. Nebo do tisícileté 
křesťanské tradice. Což však, ukazuje se, neudělal z přispěvovatelů 
a autorů vydání nikdo. Zato v něm nalezneme obrovský článek 
ptající se, „k čemu vlastně potřebujeme faráře?“ Protože přece 
nepotřebujeme ordinaci ani svěcení – stejně jako charismatické 
církve. Navíc tento článek čerpá z farářského kurzu! 

Podobně např. téma předchozího čísla ČB: „Péče o duši.“ 
Téma opět banální. Pokud se tedy opět podíváme do Bible. V „péči 
o duši“ to udělal jeden přispěvovatel. A v ekumenickém překladu 
nalezl: „Nemějte starost o svůj život, co budete jíst, ani o tělo, co 
budete mít na sebe… po tom všem se shánějí pohané.“ (Mt 6, 
25+32) A protože přispěvovatel nebyl charismatik, ale písmák, tak 
si zjistil, že nemáme mít starost o život, nýbrž o psýché. Dodnes jde 
o řecké slovo známého významu: Duše. Tedy: O duši nemějte 

starost! 
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Tak jeden jediný přispěvovatel do protestantského časopisu 
poslal jednou biblickou větou celé vydání časopisu do hnoje, 
protože se podíval do Bible. Ačkoli se všichni ostatní od úvodníku 
přes články i „otázky na tělo“ rozplývají, jak hrozně moc pečují o 
duši. Jak faráři chodí na karate. Jak chodí faráři i laici na supervize, 
intervize a všelijaké další –vize. 

Ale koho by v charismatické církvi zajímalo, co k čemukoli 
říká Bible, že? 

Což je o to nápadnější ve vydání posledním: „Jak poznávat 
Boha?“ Hned úvodník nám řekne, že jde o „těžkou, až troufalou 
otázku.“ Přitom Židé již tři tisíce let odpovídají: „V Božím zjevení.“ 
Tedy ve svatých Písmech. Nevím, co je na tom těžkého nebo 
troufalého. A všichni křesťané říkají překvapivě dva tisíce let úplně 

to samé: Mírou, řecky kánonem, poznání Boha je jeho sebezjevení = 
svatá Písma = Bible. 

Tedy všichni kromě křesťanů charismatických, 
evangelikálních. Ti upřednostňují osobní zkušenost, pocit, zážitek 
před vším ostatním. A proto nedovedou odpovědět na 
nejbanálnější náboženské otázky (jak poznávat Boha?). Dokonce 
to nejzákladnější a samozřejmé považují za troufalé a nejobtížnější. 
Protože přece nemohou vědět a znát. Nemohou žít z mnoha 
tisíciletími ověřené tradice, která přežila opakovaná genocidní 
vraždění. Vlastní zkušenost je přece o tolik nosnější! Proto jsou 
přece charismatická hnutí tak maličkatá a všechna ubývají! 

A tak se i ve zbytku už jen Úvodníku dočteme stejných, 
typicky charismatických, a o pár odstavců v sobě rozporných 
myšlenek. Stejně jako ve zbytku článků, pokud se věnují 
zvolenému tématu. 

„Naší ambicí samozřejmě nebylo podat čtenáři zaručený 
recept na to, jak zjistit, co je Pán Bůh zač, kde si na něj počíhat.“ 
Sami můžete rozhodnout, jestli je horší, že „zaručeným receptem“ 
vždycky byla a je a bude právě Bible ve svém „černém na bílém.“ 
Nebo, že o tři odstavečky později se dočteme, že „Boží přítomnost 
smíme nepochybně zažívat v bohoslužebném shromáždění. 
S Pánem Bohem ale můžeme setkat i jinde než při liturgii. 
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Například skrze druhé lidi a nebo třeba skrze krásu a bohatství 
přírody.“ 

Tak chce nám pisatel dát zaručený recept – nebo nechce? A 
když podle svých slov nemá takovou ani ambici, proč tedy zakrátko 
tuto „neexistující“ ambici naplňuje? 

A proč, mezi výčtem přírody a druhých lidí a liturgie nezazní 
to, co pro biblická náboženství vždy bylo zdrojem poznání Boha – 
Bibli? 

Protože to všechno jsou typické rysy charismatických církví! 
Když totiž zdůrazňujeme osobní zkušenost, pohled, zážitek, pocit, 
tak je přece úplně jedno, co ten samý člověk říkal před pěti 

minutami! Bůh a víra přece nejsou koherentní, soudržné, 
kongruentní celky bez vnitřního rozporu! Natožpak, aby takovým 
byl Bohem stvořený svět! Nebo člověk… 

Proto také Úvodník pokračuje: „Věřím, že nějakou osobní 
zkušenost s Pánem Bohem a jeho blízkostí má každý z nás.“ Ačkoli 
většina křesťanů napříč konfesemi vyznává již pěkných pár set let 
pravý opak. K šoku charismatiků, kteří i v našich sborech vyzývají 
k tomu, abychom každý vyprávěli svá „svědectví.“ Tedy událost 
vlastního uvěření. Že by někdo věřil prostě od dětství je pro ně 
nepochopitelné. Že by někdo věřil skrze tisíciletá svědectví 
svatých Písem a víru svých předků až k Abrahamovi, je pro ně 
nepředstavitelné. A nepřijatelné. Ačkoli je tomu tak již od dob 
Abrahamových potomků. 

Tak ani autorce nezbývá, než završit slovy „přeji vám všem 
inspirativní čtení a vnímavost pro rozpoznávání Boží přítomnosti 
v každodennosti.“ Protože nedejBože, abyste se podívali do Bible! 
To nám totiž udělal doktor praktické teologie ETF UK minulé 
vydání, a byl to průšvih jako hrom! Hezky koukejte Boha poznávat 
v každodennosti, v přírodě, v druhých lidech. Protože pak si 
budeme všichni věřit v boha, jakého každý chceme. A budeme 
spokojení. Jako pohané. A „světská církev“ přece vůbec není 
seberozporným protimluvem! A nedejBože, aby byla nějaká všemu 
dařezená míra, nějaký kánon prokázaný během tisíciletí o tom, 
kdo a jaký je Hospodin Bůh! 
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Nejsmutnější na celém vydání je, že slovo Bible v něm prostě 
nenajdeme – s jednou výjimkou. O Bibli se zmíní bratr Ondřej 
Kolář, doktor systematické teologie ETF UK, ale doslova „jen.“ I pro 
něj je Bible něco nedostatečného, slabého, co není „to ono:“ „V 
evangelické tradici převládá názor, že Bůh se sice zjevoval 
v biblických dobách, ale poté se odmlčel. A jediný způsob, jak 
k nám dnes promlouvá, je skrze slova Bible – tedy pouze 
zprostředkovaně.“ 

Vždyť má Bible „jen“ tisíc a víc stránek! Jak by to někomu 
mohlo stačit k poznání čehokoli a kohokoli? Vždyť „jen“ většinu 
svých rozhodnutí i poznání přijímáme a činíme zprostředkovaně. 
Zejména pokud jde o rozhodnutí tak nepodstatná, jako je výběr 
životního partnera, výchova dětí, výběr práce... Vždyť přece máme 
osobní zkušenost s budoucností druhého člověka za třicet let, když 
mu slibujeme lásku, úctu a věrnost do konce života! Máme přece 
už zkušenost, jak se bude chovat k vlastním dětem! Víme, jaké to 
bude ve zvolené práci za týden, za rok, za deset let! Nebo ne…? 

Tak nepřekvapí, že i v Denním čtení k Heslům JB 2024 
nalezneme od evangelické farářky: „Mám radost, když se v Bibli 
objeví něco, co mě ještě nenapadlo. Protože jinak se pořád 
opakuje.“ Ano, problémy ČCE jsou v Bibli! Na Píseň písní nebo 
proroka Ezechiela v ní narážíme pořád, až jsou to spisy zcela 
nudné. Stejně Zjevení Janovo, ohnivý keř, žalozpěvy, vzkříšení do 
věčného života, vzkříšení do biologického života… nuda, nuda, 
šeď, šeď – pořád to samé. Nic zajímavého. A není to samozřejmě ve 
čtenáři. NedejBože ve faráři. Problém je v Bibli. Vždyť na ní svůj 
život zakládali a zakládají „jen“ dnes už miliardy Židů i křesťanů 
v průběhu tří tisíc let. Co by v ní mohlo být zajímavého nebo 
mnohého a rozličného? 

Ale nejsmutnějším důkazem, že ČCE je již charismatickou 
církví, je poslední vydání časopisu Protestant. Jinak totiž jde o 
velmi kvalitní časopis! V posledním vydání se totiž studentská 
farářka ETF UK rozepisuje o tom, že jako křesťanská farářka 
prožívala tváří v tvář zprávě o střelci na FF UK hlavně bezmoc. A 
hlavní byla otázka „jak tu být pro sbor?“ 
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Kam se totiž na takovou událost hrabou tisíce let vraždění a 
pronásledování sborů Israelců a Židů. Také z rukou křesťanů! Kam 
se na střílení na univerzitě hrabe dvěstěpadesát let státem 
organizovaného vraždění prvotních křesťanů. Kam se na to 
hrabou morové rány. Stoleté války. Jak by tedy Bible nebo 
křesťanská tradice mohla považovat takové otázky za již dávno 
zodpovězené? 

Protože někdo má přece pocit! A nedejBože, aby existovala 
třeba širší perspektiva – třeba Boží nebo tisíciletých tradic. Třeba 
perspektiva Kristovy smrti a vzkříšení, rozšiřující „tunelové 
vidění“ trpícího člověka – ať už skutečně nebo domněle. 
NedejBože, aby to byl postup standardní, učebnicový při snaze 
intervenčních týmů a psychologů zachránit člověka, který cítí 
skutečnou bezmoc, a proto se chystá např. skočit z mostu. 

A že by snad Bůh neustále ukazoval na mnohem širší 
perspektivu? Nebo ji zvěstovala Bible? Nebo osvědčovala Bible 
uprostřed tisíckrát horších situací? Vždyť studentská farářka má 
hlavně „směřovat od začátku svou práci k tomu, aby vytvářela na 
fakultě bezpečné prostředí.“ Které tam zřejmě bez ní nebylo?? A 
nyní, na zcela odlišné fakultě, přestalo být? 

Ačkoli většina studentů i pedagogů FF UK funguje takřka 
normálně dál. A Bible k tomu nemá co říct? A tak ani farář nemá 
odpovědi… a možná je ani nemá mít? Není totiž to nejhorší, když 
někdo ví? Když nedejBože právě farář skálopevně nabízí 
tisíciletým vražděním a pronásledováním osvědčenou naději, 
pravdu, pokoj, sílu, odvahu, vytrvalost v mnohem snazších 
situacích…? 

Tak nezbylo ani studentské farářce, než hrdě uspořádat 
vlastní, soukromé bohoslužby U Martina ve zdi honem pár hodin 
před svatovítskými. Přece nebudeme uprostřed takové tragédie 
tam, kde ostatní křesťané napříč ekuménou spolu s pohany, 
s pozůstalými zavražděných, s růží i za vraha – v největším a 
nejznámějším kostelem celé republiky. Musíme mít sólo akce! I 
uprostřed takové tragédie, s níž si faráři prostě nevědí, a nemohou, 
vědět rady! 
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Tak už nepřekvapuje, že i „nuselský sbor vymírá.“ Tedy slovy 
pražského seniora. A důkazem toho je podle něj snížení počtu 
salárníků. Nikoli saláru jako takového. Ani výrazný pokles lidí na 
sborovém životě. Vždyť, „data si můžeme interpretovat, jak 
chceme.“ 

A tak sami zvažte, nakolik vám vlastně taková vyznání, 
myšlenky, způsoby vyhovují. I já totiž znám řadu i presbyterů ČCE, 
kteří explicitně usilují již desetiletí změnit tuto církev např. na 
Církev bratrskou (CB). Místo aby k ní sami přešli. Protože už i CB 
ubývá. Tak je i v českém mikroprostoru zřejmé, že právě osobní 
zkušenost a pocit jsou dalšími mocnostmi, které člověka zotročují. 
Nikoli vysvobozují. 

Jako i dnešní texty: Tak máme se tedy stále radovat? Dosl. 
vždy radovat? (Také Fil 4, 4!) A nebo máme alespoň s plačícími 
plakat? Obojí napsal apoštol Pavel! 

Co obstojí tváří v tvář realitě lidského světa a dějin? Tváří 
v tvář bolesti, zlu, zvůli, aroganci, neschopnosti a neochotě světa 
vnějšího i vnitřního, světa církevního i světského? Tváří v tvář 
smrti a hrůznosti lidského zla i systému? Pořád se chechtat a 
radovat – tradičně charismaticky? 

Nebo plakat s plačícími? A tak „nesmýšlení vysoko?“ A tak 
„nespoléhání na vlastní chytrost?“ Nýbrž na chytrost 
„zprostředkovanou“ tisíciletími ozkoušenou Biblí? A tak 
předchozími generacemi, které spoléhali na Boha a jeho zjevení 
v tisíckrát horších situacích? Což ale znamená všedně sloužit, 
ujímat se slabých… 

… a vykašlat se na pověrečnou, pohanskou „vlastní zkušenost 
s Bohem.“ Protože kolik Israelců, Židů i křesťanů už v Bibli i 
dějinách ji mělo? A jak skvělou víru přitom dokázali tisíciletí 
předávat i skrze nepředstavitelně strašlivé situace i období! 

Amen. 
 

Píseň: NEZ302 – Mocný Bože, při Kristovu zachovej nás spásy 
slovu 
 


